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اخبار فرهنگ� و هنری

نظر مشترک مراجع در مورد به تصویر کشیدن بزرگان دین در فیلم ها

خبرگزاری مهر ن�شت:

در م�رد نشان دادن چهره حضرت عباس(ع) و دیگر بزرگان دین� در فیلمها اختلاف� در میان علما از نظر حکم وج�د ندارد و همگ� بر این امر اتفاق دارند که
«وهن» این بزرگان جایز نیست.

با فضای به وج�د آمده در م�رد نشان دادن چهره حضرت عباس(ع) و حضرت عل� اکبر(ع)، حضرت عل� اصغر(ع)، حضرت قاسم(ع) و ... در فیلم رستاخیز
این سؤال به ص�رت جدی مطرح شده است که پس چرا در ت�زیه ها، چهره های ائمه(ع) و امامزادگان و ... را نشان م� دهد. در پاسخ به این سؤال باید

گفت که هم�اره این گ�نه نبوده است و در م�اقع� برخ� از مراجع و علما در این باره وارد میدان شده و آنها را حرام اعلام کردند.

آیت الله نائین� در فت�ای خ�د ضمن تأیید شبیه خ�ان�، تأکید کرده است «شعائر مزبور باید از هرگ�نه ام�ر ناپسند که شایسته چنین شعاری نیست، پاک
ش�د».

آیت الله سید محسن حکیم هم در این باره گفتند: «ب�ض� مناقشات� که م� ش�د، ناش� از الحاق برخ� چیزها و کارهایی است که چه بسا با عزاداری و
س�گ�اری برای سیدالشهدا(ع) مغایرت دارد».

آیت الله زین العابدین مازندران� در این باره اظهار کرده اند: «بیان مصائب به زبان حال امام(ع) در ص�رت� جایز است که با آن بزرگ�ار تناسب داشته باشد».

آیت الله عبدالکریم حائری در این باره گفته است: «گمان ندارم کس� منکر خ�بی آن باشد، مادام� که برخ� از محرمات شرع� را در بر نداشته باشد؛ مانند
است�مال له� و غیر آنها».

آیت الله کاشف الغطا هم در این باره گفته است: «شبیه خ�ان� در ص�رت� که درست برپا ش�د، بدون اشکال است، ول� سع� کنید عزاداری را از کارهایی که
با حزن و عزا ج�ر در نم� آید، جدا کنید، زیرا عزاداری برای زنده ساختن فلسفه قیام امام حسین(ع) است، نه برای قصه گ�یی، نمایش و وقت گذران�.

بک�شید مراسم س�گ�اری را بدون نقطه ضعف برگزار کنید و مردم را به یاد خدا بیندازید و ایمان آنها را زیاد کنید».

آیت الله شاه آبادی، وقت� دید مراسم یک ت�زیه خ�ان� با تحریفات و مضامین م�هن برگزار م� ش�د، مانع اجرای آن گردید و مجلس مذک�ر را به کان�ن وعظ و
خطابه تبدیل نم�د.

آیت الله بروجردی نیز وقت� مشاهده کرد شبیه خ�ان� های قم وضع نگران کننده ای دارند و ت�أم با بدعت و تحریف اجرا م� ش�ند، دست اندرکاران ت�زیه را فرا
خ�اند و به آنان تأکید نم�د، شبیه خ�ان� با این شکل حرام است و باید اصلاح گردد.

ً با اختلاف در علمای معاصر مانند آیات عظام بهجت، فاضل لنکران�، خامنه ای، تبریزی ، مکارم شیرازی و صاف� گلپایگان� و... نیز به اتفاق نظرشان تقریبا
ت�بیر این گ�نه است که شبیه خ�ان� اگر م�جب ت�هین به مقام شامخ حسین بن عل�(ع) یا سایر شهدا نش�د، اشکال� ندارد.

چه آنان که ت�زیه را تأیید و چه آن عده که آن را تحریم نم�ده اند با یک ملاک پیش رفته اند و تنها اختلاف در م�ض�ع حکم است که روشن است م�ض�ع با
ت�جه با شرایط زمان و مکان و عرف م� ت�اند دستخ�ش ت�ییرات ش�د، چنانچه در زمان یک عالم با اضافه شدن انحرافات به ت�زیه این مراسم را ت�طیل و
حرام کرده اند و در زمان دیگر با ت�جه به ن�ع صحیح برگزاری آن چنین اقدام� ص�رت نگرفته است. بحث نشان دادن چهره حضرت عباس(ع) و سایر اولیاء

در فیلمها نیز این چنین است. تمام علمایی که در این باره اظهار نظر کرده اند با همین ملاک به پاسخگ�یی پرداخته اند

چنانچه آیت الله عزالدین زنجان�(ره) گرچه بیان داشته  اند «این امر ف� نفسه اشکال شرع� ندارد» اما در ادامه تأکید کرده اند: «باید دقت ش�د که فردی برای
ً نیز مراقب نقشهای خ�د در فیلمهای ب�دی باشد و هرچند که نشان این نقش انتخاب گردد که سابقه نقش منف� در اذهان مخاطبان نداشته باشد و ب�دا

دادن عظمت و شخصیت والای حضرت ابوالفضل العباس (سلام الله علیه کما ه� حقه) در قالب فیلم و دیگر هنرها ممکن نیست.»

آیات عظام صاف�، عل�ی گرگان�، م�س�ی اردبیل� و ملک�ت� نیز تأکید دارند برای «جل�گیری از هتک حرمت و وهن به مقام ایشان» لازم است از نشان دادن
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چهره ایشان اجتناب گردد. آیات عظام مکارم شیرازی و حسین� شاهرودی نیز این با همین ملاک این کار را مصلحت نم� دانند.

آیت الله ن�ری همدان� نیز تأکید دارد: «چهره هر کدام از این شخصیت های بزرگ نباید پخش ش�د و باید قداست این جایگاه ها و شخصیت ها حفظ ش�د».

آیت الله وحید خراسان� نیز در سخنان� با ضمن بیان روایات� بسیار در م�رد عظمت والای شخصیت حضرت عباس(ع) اعلام کردند: «نشان دادن این شخصیت
با عظمت به هر طریق� م�جب وهن ایشان م� ش�د و لذا باید از این کار اجتناب ش�د».

همچنین آیت الله مظاهری نیز پیشتر نمایش چهره حضرت عباس(ع) از سیما را جایز ندانسته و فت�ا دادند: «این کار حرام است و باید نباشد».

در این بحث نیز اختلاف� در میان علما از نظر حکم وج�د ندارد و همگ� بر این امر اتفاق دارند که «وهن» این بزرگان جایز نیست حال به عن�ان تشخیص
م�ض�ع برخ� از این بزرگ�اران به عن�ان یک اسلام شناس آگاه تشخیص شان این است در این زمان و این شرایط این امر ت�هین تلق� م� ش�د به خص�ص
در م�رد یک فیلم خاص که ممکن است اشکالات و نقایص فراوان� داشته باشد که حت� بدون نشان دادن چهره این حضرات نیز اثر مثبت� ندارد! البته اینجا
شاید مصالح و مفاسد دیگری نیز م�ج�د باشد مانند اینکه اثرگذاری و ماندگاری فیلم به مراتب از ت�زیه بیشتر است و شاید ت�ال� فاسد این کار امروزه از

اجرای ت�زیه های محل� افزونتر باشد. والله اعلم.

متن بیانیه حضرت آیت الله العظم� عل�ی گرگان� به این شرح است: متأسفانه در آستانه س� و پنجمین بهار انقلاب که با اعتقاد و ایمان مردم و رهبری
مراجع عظام مخص�صا امام خمین� رحمه الله به بار نشست، بر خلاف نظر عم�م مراجع مبن� بر عدم ج�از نشان دادن تص�یر ذوات مقدسه در فیلمها، در
فیلم� در جشن�اره فجر این ذوات نشان داده شد. لذا این م�ض�ع ن�ع� بی احترام� و بی ت�جه� به نظر دین� مراجع تقلید م� باشد و باعث حرمت شکن�

عظمت امامزادگان بزرگ�ار خ�اهد شد و لذا اینجانب این عمل را محک�م م� کنم.

شک� نیست که اینگ�نه رفتارها در سایه سهل انگاری وزارت ارشاد محق� شده است که باعث س�ءاستفاده برخ� فیلمسازان شده است و لذا ت�صیه م� ش�د
وزارت محترم ارشاد در نظارتهای خ�د دقت بیشتری به خرج داده و شرایط و نکات شرع� را رعایت کنند. طبی�� است عدم ت�جه به نصایح علما م�جب کم
رنگ شدن اعتماد قشر متدین به دستگاههای فرهنگ� شده و کم رنگ شدن عظمت امامزادگان م�جب ت�بیخ و بلکه عقاب اله� در قیامت خ�اهد شد و همه
مسئ�لین باید خ�د را برای ج�ابگ�یی در روز حساب آماده کنند. امید است خداوند شفاعت ذوات مقدسه و اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام را

نصیب ما و شما کند. سید محمدعل� عل�ی گرگان�

نامه آیت الله مکارم شیرازی به رئیس سازمان سینمایی

پس از استفتاء جمع کثیری از مؤمنین و مقلدین از آیت الله مکارم شیرازی در م�رد فیلم رستاخیز و نمایش چهره ت�دادی از شهدای کربلا در آن، نامه ای از
س�ی آیت الله مکارم شیرازی به ریاست سازمان سینمایی کش�ری ارسال شد که به شرح ذیل است:

ریاست محترم سازمان سینمایی کش�ر جناب مستطاب آقای ایوبی. با اهداء سلام و تحیت. عده قابل ت�جه� به دفتر ما شکایت کرده اند که چرا در فیلم
رستاخیز چهره حضرت قمر بن� هاشم و جمع� دیگر از شهدای کربلا (علیهم السلام) به ط�ر مشخص نشان داده شده و م� دانیم این کار آثار نامطل�بی دارد

و نیز به ب�ض� از وقایع تاریخ� آن ایراد کرده اند. آیا بنا بر این است که سازمان سینمایی قداست مقدسّات را بشکند و از خط�ط قرمز بگذرد.

سه سال پیش مسأله تص�یر کردن چهره حضرت عباس(ع) در سریال مختارنامه جامعه متدینین را به شدت نگران کرد و سرانجام با م�اضع محکم مراجع
عظام تقلید ـ حضرات آیات عظام صاف� گلپایگان�، وحید خراسان�، مکارم شیرازی، مظاهری اصفهان�، عل�ی گرگان�، محمدصادق روحان�، م�س�ی اردبیل�،

ملک�ت� تبریزی و حسین� شاهرودی ـ این کار ص�رت نگرفت.

استفتائات در ارتباط با نشان دادن چهره مقدسان در فیلم ها

آیت الله مکارم شیرازی: در م�رد حضرت قمر بن�  هاشم(ع)، نشان دادن چهره آشکار به مصلحت نیست و بهترین راه حل این است که مانند معص�مین(ع)
چهره ایشان را به ص�رت مبهم و در هاله  ای از ن�ر نشان دهند تا مشکل� پیش نیاید.

آیت الله مظاهری  اصفهان�: این کار حرام است و باید نباشد.

آیت الله عل�ی  گرگان�: شخصیت حضرت ابوالفضل(ع) در میان عم�م مردم و شی�یان مخص�صا متدینین ممتاز است و بنابراین برای جل�گیری از هتک حرمت
و وهن به مقام عظمای آن بزرگ�ار لازم است از نشان دادن چهره ایشان اجتناب  ش�د.

آیت الله م�س�ی  اردبیل�: به ط�ر کل� هرگ�نه عمل� که م�جب وهن و بی حرمت� به ساحت مقدس اهل  بیت (ع) و از آن جمله حضرت ابوالفضل عباس بن
امیرالم�منین (ع) ش�د و یا مستلزم مفسده ای باشد جایز نیست. بر مسئ�لان لازم است که رعایت کنند.



آیت الله ملک�ت�  تبریزی: بهتر، بلکه لازم است به نح�ی از هاله ن�ر از نشان دادن استفاده ش�د.

آیت الله حسین�  شاهرودی: چ�ن احتمال م�  رود که نشان  دادن چهره مبارک قمر بن� هاشم(ع) در فیلم، مستلزم وهن به ساحت مقدس ایشان ش�د
بنابراین نباید نشان داده ش�د.

آیت  الله وحید خراسان�: شنیده  ام م�  خ�اهند قمر بن� هاشم را به نقش هنرپیشه  ها درآورند. قمر بن� هاشم کس� است که حجت خدا مقابل قبر او
م� ایستد و م� گ�ید: «سلام خدا، سلام تمام انبیاء، سلام تمام اوصیاء، سلام تمام شهدا بر ت� یا بن امیرالم�منین». قمر بن� هاشم کس� است که 124 هزار
پی�مبر، هر صبح و شب به او سلام م�  کنند. حال این شخصیت را م�  خ�اهند به نقش هنرپیشه  ها درآورند ... خدا نکند که چنین کاری را انجام دهند، که

اگر بکنند، آن وقت هر چه پیش  آید و هر چه ما بگ�ییم، معذوریم.

آیت  الله صاف�  گلپایگان�: ج�اب همان است که حضرت آیت الله وحید فرم�ده اند.
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